

СОДЕРЖАНИЕ

РЕЛИГИЕВЕДЕНИЕ

Проповедь епископа Мкртича Прошьяна, читанная в Кафедральном соборе Св. Эчмиадзина в связи с Праздником иереев св. Гевондидов и рукоположением в иереи	5
Проповедь епископа Артака Тиграняна, читанная в Кафедральном соборе Св. Эчмиадзина в связи с Праздником св. Варданидов.....	10
Проповедь архиепископа Воскана Галпакяна, читанная в Кафедральном соборе Св. Эчмиадзина на литургии на Истинную масленицу.....	14
Проповедь епископа Мушега Бабаяна, читанная в Кафедральном соборе Св. Эчмиадзина на литургии на Воскресенье о Блудном сыне.....	18

ИСТОРИКО-ФИЗЛОГИЧЕСКИЕ ИССЛЕДОВАНИЯ

ВАЗГЕН САФАРЯН - Проблема армянской идентичности согласно Хоренаци и Туманяну.....	22
ДАВИД ГЮРДЖИНЯН - Հայրհաժար(ութ) “сбор армян”: понятие и лексические проявления	38
ГЕНРИ ШАНИРО - О некоторых вопросах “Хроники” Григора Даранагци	57
КАРЕН ОВАННЯНЯН - Тух Манук в фольклорных первоисточниках.....	69

СООБЩЕНИЯ

ИЕРОМОНАХ САМВЕЛ МХИТАРЯН - Основание монастыря Макараванк и народные предания о его наименовании.....	96
--	----

АКОБ АВЧЯН - Об одной морфологической общности в армянской и талышском языках.....	106
АХАВНИ ЖАМКОЧЯН, НИОРА АКОБЯН - Результаты раскопок западной стены ограды Ованаванка	110

РЕЦЕИЗИИ. БИБЛИОГРАФИЯ

ПОГОС-ЛЕВОН ЗЕКНЯН (АЗАТ БОЗОЯН) - Монография Нииы Гарсоян “Армянская церковь и Великий раскол Востока”.....	127
--	-----

НЕКРОЛОГ

АРСЕН БОБОХЯН - Подвижник арменоведения: Петрос Ованнисян	140
---	-----

CONTENTS

RELIGIOUS STUDIES

Sermon of H.G. Bishop Mekertich Proshyan delivered during the Divine Liturgy celebrated in the Cathedral of Holy Etchmiadzin on the occasions of the Feast of Sts. Ghevondiank and the priestly ordination	5
Sermon of H.G. Bishop Artak Tigranyan delivered during the Divine Liturgy celebrated in the Cathedral of Holy Etchmiadzin on the occasion of the Feast of Sts. Vardanank.....	10
Sermon of H.E. Archbishop Vosskan Kalpakian delivered during the Divine Liturgy celebrated in the Cathedral of Holy Etchmiadzin on the occasion of the Shrovetide	14
Sermon of H.G. Bishop Moushegh Babayan delivered during the Divine Liturgy celebrated in the Cathedral of Holy Etchmiadzin on Sunday of the Prodigal Son	18

HISTORICAL-PHILOLOGICAL STUDIES

VASKEN SAFARYAN – The issue of the Armenian identity according to Khorenatsi and Toumanyany.....	22
DAVID GYURJINYAN – The notion of Հայրհայրություն (assembling the Armenians) and its word expressions	38
HENRY SHAPIRO – On some issues of the “Chronicles” by Grigor Daranaghtsi.....	57
KAREN HOVHANNISYAN – Toukh Manouk in folkloristic sources	69

ESSAYS

REV. FR. SAMVEL MEKHITARYAN – Foundation of Makaravank and folk legends concerning its naming.....	96
--	----

HAKOB AVCHYAN – On a morphological generality of the Armenian and Talysh languages	106
AGHAVNY ZHAMKOCHYAN, NYURA HAKOBYAN – Excavation results of the western wall gate of Hovhanavank.....	110

LITERARY REVIEW

POGHOS-LEVON ZEKIYAN (AZAT BOZOYAN) – A monograph by Nina Garsoyan: “The Armenian Church and the great schism of the East”	127
---	-----

OBITUARY

ARSEN BOBOKHYAN – The devotee of Armenology: Petros Hovhannisyan.....	140
---	-----

ԲՈՎԱՆԴԱԿՈՒԹԻՒՆ

ԿՐԾՆԱԳԻՏԱԿԱՆ

S. Մկրտիչ եպիսկոպոս Պոռշյանի քարոզը՝ խոսված Ս. Էջմիածնի Մայր Տաճարում Ս. Ղեոնդյանց քահանայից տոնի եւ քահանայական ձեռնադրության առիթով	5
S. Արտակ եպիսկոպոս Տիգրանյանի քարոզը՝ խոսված Ս. Էջմիածնի Մայր Տաճարում Ս. Վարդանանց տոնի առիթով	10
S. Ոսկան արքեպիսկոպոս Գալփաքյանի քարոզը՝ խոսված Ս. Էջմիածնի Մայր Տաճարում Բուն Բարեկենդանին մատուցված Ս. Պատարագին	14
S. Մուշեղ եպիսկոպոս Բարայանի քարոզը՝ խոսված Ս. Էջմիածնի Մայր Տաճարում Անառակի կիրակիին մատուցված Ս. Պատարագին	18

ՊԱՏՄԱՔԱՆԱՍԻՐԱԿԱՆ

ՎԱԶԳԵՆ ՍԱՖԱՐՅԱՆ - Հայկական ինքնության խնդիրն ըստ Խորենացու եւ Թումանյանի	22
ԴԱՎԻԹ ԳՅՈՒՐՋԻՆՅԱՆ - Հայսիսավաք(ում). հասկացությունը եւ քառային դրսեւորումները	38
ՀԵՆՐԻ ՇԱՊԻՐՈ -Գրիգոր Դարանաղցու «Ժամանակագրության» որոշ խնդիրների շուրջ	57
ԿԱՐԵՆ ՀՈՎՀԱՆՆԻՍՅԱՆ - Թուխ Մանուկը քանահյուսական սկզբնաղբյուրներում.....	69

ՀԱՂՈՐԴՈՒՄՆԵՐ

S. ՍԱՄՎԵԼ ԱՔԵՂԱ ՄՆԻԹԱՐՅԱՆ - Մակարավանքի հիմնադրումն ու անվանակոչման հետ կապված ժողովրդական ավանդազրույցները.....	96
---	----

ՀԱԿՈՐ ԱՎՉՅԱՆ - Հայերենի և թալիշերենի ձևաբանական մի ընդհանրության շուրջ.....	106
ԱՂԱՎՆԻ ԺԱՄԿՈՉՅԱՆ, ՆՅՈՒՐԱ ՀԱԿՈՐՅԱՆ - Հովհաննավանքի արևմտյան պարսպապատի պեղումների արդյունքները	110

ԳՐԱՆՕՍՈՒԹԻՒՆ ԵՒ ՄԱՏԵՆԱԳԻՏՈՒԹԻՒՆ

ՊՕՂՈՍ-ԼԵՒՈՆ ԶԵՔԻԵԱՆ (ԱԶԱՏ ԲՈԶՈՅԵԱՆ) - Նինա Գարսոյեանի «Հայոց Եկեղեցին և Արեւելքի մեծ ըաժանումը» մենագրությունը.....	127
---	-----

ՄԱՀԱՆՕՍՄԱԿԱՆ

ԱՐՄԵՆ ԲՈՒՈՒՅԱՆ - Հայագիտության նվիրյալը. Պետրոս Հովհաննիսյան	140
--	-----